
Okamura urážel, Babiš chtěl jít spát.
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ČESKO: Debata poslanců o vládním úsporném balíčku a zpomalení růstu důchodů se v
úterý protáhla až do pozdních hodin. Sněmovna měla vzhledem k dlouhému řečnění
opozice dlouho potíže dostat se vůbec ke schválení pořadu schůze, poté se zasekla na
rozpravě o penzích. U řečnického pultíku se v průběhu dne prostřídali především
představitelé opozice, kteří vládu Petra Fialy kritizovali za ledasco. Šéf SPD Tomio
Okamura za pomoc Ukrajině a Evropskou unii, expremiér Andrej Babiš zase za údajně
nenaplněné sliby a rozhazování.

Poslanci nakonec skončili okolo desáté hodiny večer, když zamítli většinu návrhů opozice a věc
posunuli do posledního, takzvaného třetího čtení. Navrhované zpomalení řádných valorizací penzí
a zpřísnění pravidel předčasných důchodů je tak těsně před schvalováním. Debata k důchodům
trvala více než osm hodin. Poslanci opozičních hnutí ANO a SPD podali k vládní novele v úterním
druhém čtení na dvě desítky úprav. Jedna z nich se týká i již dříve schváleného snížení důchodů
prominentů někdejšího komunistického režimu, což prosazuje poslanec za ANO Jiří Mašek.

Okamura a Babiš
Sněmovní debata se kromě toho „blýskla“ i několika dalšími momenty. Nejvíce zaujal předseda SPD
Tomio Okamura, který urážel koaliční poslankyně a žádal předsedkyni sněmovny Markétu Pekarovou
Adamovou, aby z dolní komory odstranila vlajku EU.

„Vy jste ukrajinská vláda, vy jste si zvýšili platy, tady vlají ukrajinské vlajky, Kyjev funguje, jezdí tam
metro, bojíte se referenda, my chceme vystoupit z EU,“ hlásal kupříkladu Okamura. „Fialova vláda
jde proti všem! Fialova vláda jde proti všem občanům České republiky. Jediným, kterým pomáhá,
jsou americké zbrojní firmy a Ukrajinci,“ dodal. Za to si vysloužil vlnu kritiky od vládní koalice.

Andrej Babiš pak kabinet tepal za finance. „Měli byste šetřit. Proč na vládě máte tolik jídla? My jsme
měli jenom kafe a vodu. Když jsme měli vládu v šest, tak nebylo nic, když přišli socani, tak jsme něco
měli. Zatrhl bych ty cestovky. Kdo ze zahraniční cesty nepřinese byznys pro české firmy, tak ať sedí
doma,“ prohlašoval.

Dle jeho slov také nechtěl obstruovat, i přesto ale hovořil přes hodinu a jeho poslanci do večera. „Já
nebudu obstruovat. Já nechci tady sedět po 19. hodině. My důchodci chodíme spát, já bych chtěl
dneska jít spát ve 22 hodin, protože v 5.30 vstávám a cvičím,“ uvedl Babiš.

Vláda se tak v úterý dostala sotva k důchodům, vládní balíček by měl přijít na řadu ve středu
odpoledne. V otázce důchodů se strany kabinetu vzhledem ke státním výdajům snaží zpomalit
takzvanou valorizaci důchodů, která se stará o průběžné navyšování penzí ze zákona.

Předčasné důchody
Státu v poslední době vznikala řada problémů, lidé mimo jiné začali odcházet do předčasného
důchodu. „Z trhu odešlo o 40 tisíc lidí víc, protože to bylo výhodnější. Je to ztráta pro trh práce.
Odcházeli evidentně ne kvůli zdravotnímu stavu, únavě jako v předchozích letech. Stalo se to
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výhodným. Nikdy jsem neřekl, aby lidé šli žádat o předčasné důchody,“ vysvětloval sněmovně ministr
práce a sociálních věcí Marian Jurečka (KDU-ČSL).

Běžná debata začala po zhruba třech hodinách od zahájení projednávání novely. Předtím vystupovali
řečníci s přednostním právem a poslanci se také přeli prostřednictvím krátkých poznámek. Spory
se týkaly například toho, které vlády v minulosti slibovaly, ale nepředložily důchodovou reformu,
stálosti názorů politiků či vyrovnanosti, nebo schodku důchodového systému.

Naprostá většina vládních změn v penzích by měla být účinná podle představ kabinetu od letošního
září kromě jednoho ze čtyř parametrů zpřísnění podmínek pro předčasné důchody, který má vejít
v účinnost o rok později. Jde o prodloužení minimální doby práce a hrazení odvodů z 35 na 40 let.
Poslankyně ANO Jana Pastuchová neprosadila ve sněmovně návrh, aby poslanci přerušili
projednávání novely do plánované řádné schůze, která začne v první polovině září.
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